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Vážení sousedé, 

blíží se chvíle, na které se snad všichni těšíme, 
od nichž asi každý něco očekáváme. Ať už jsou to tře-
ba dětská radostná překvapení u stromečku, setká-
ní s rodinou, odložení pracovního shonu, slunovrat, 
chvíle ztišení, prožitek vánočního příběhu narození 
Krista. Každopádně za pár dní dopíšeme letošní diáře 
a otevřeme ty nepopsané. Na těch stránkách popsa-
ných od letošní pouti se v naší obci mnohé událo.

Jedno z velmi důležitých témat pro Velehrad 
je nový územní plán. Po dvou letech návrhů, pro-
jednávání a připomínkování byl před několika týdny 
předložen zpracovatelským ateliérem návrh, který 
bude veřejně společně projednáván v úterý 7. ledna. 
Snad nejzásadnějším kritériem pro tvorbu územního 
plánu byl důraz na podporu kvality života na Vele-
hradě, udržitelný rozvoj a uchování jedinečného 
charakteru Velehradu. Obec získala dotaci na zpra-
cování územního plánu od Zlínského kraje ve výši 
157 550 Kč, zbylých 90 000 Kč je hrazeno z rozpočtu 
obce. 

V podzimních měsících rozhodlo ministerstvo 
životního prostředí o poskytnutí dotace naší obci 
ve výši 728 945 Kč na vybudování varovného systé-
mu a digitálního povodňového plánu obce Velehrad. 
Spoluúčast obce je ve výši 312 405 Kč. V tomto pro-
jektu zřídíme varovné čidlo průtoku na Salašce nad 
Velehradem, zmodernizujeme rozhlasovou ústřednu, 
která bude mimo jiné napojena přímo na integrovaný 
operační systém, pořídíme několik digitálních rozhla-
sových amplionů do dosud nepokrytých veřejných 
prostranství a vytvoříme digitální povodňový plán. 

Před několika týdny bylo rozhodnuto o tom, že 

jsme prostřednictvím Místní akční skupiny Buchlov 
získali v rámci Integrovaného regionálního operač-
ního programu dotaci na již ukončenou výstavbu 
chodníku ke hřbitovu ve výši jednoho milionu korun. 
V této lokalitě nyní neprobíhají žádné stavební práce, 
ale ve dvou projekčních kancelářích se zpracovávají 
projekty na základě dříve zveřejněných studií. Pro-
jektová dokumentace pro parkoviště pod hřbitovem 
u mostu by měla být hotova na začátku nového roku. 
Projekt pro rekonstrukci a rozšíření hřbitova by podle 
uzavřené smlouvy měl být hotov na konci března. 

Rozsáhlá projektová dokumentace se dokončuje 
pro vybudování nové komunikace a inženýrských 
sítí v ulici Pod Zahrádkami. S tím souvisejí i závě-
rečná jednání o odkupu pozemků a bude následovat 
stavební řízení. Podobná projektová dokumentace, 
ovšem v mnohem menším rozsahu, se začíná zpraco-
vávat pro výstavbu v ulici Vinohradní nad bytovkami, 
kde by podle zpracované územní studie mohlo vyrůst 
šest rodinných domů. 

Neutuchající snahou je nalezení možnosti vybudo-
vání několika bytů pro seniory v naší obci. Opakova-
ně jsem v průběhu posledních měsíců jednal s před-
staviteli Zlínského kraje o možnostech odblokování 
budovy DZP Salašská a využití její části právě pro 
byty pro potřebné seniory. Ovšem ani jednání na kra-
ji, ani mé jednání s paní ministryní Maláčovou pro-
zatím nevedou k tak jednoduchému smysluplnému 
využití prázdného objektu. V letních měsících bylo 
radou Zlínského kraje rozhodnuto o zákazu přijímat 
nové klienty do DZP Vincentinum s cílem ukončení 
poskytování této služby v roce 2023. Za obec jsem 
ihned vznesl několik připomínek a argumentů ne-
souhlasících s tímto rozhodnutím. Máme za to, že 
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poskytování sociálních služeb zdravotně postiženým 
je jednou z podstatných součástí naší obce a budova 
Vincentina je pro tuto službu velmi vhodná. Ovšem 
rozhodnutí kraje zůstává prozatím trvalé s tím, že 
by objekt mohl být využíván zřejmě pro poskytování 
jiné sociální služby. 

Při dalších jednáních jsem tedy vznesl požadavek, 
že pokud by budova měla být opravdu opuštěna, 
obec by v části budovy ráda zřídila a provozovala prá-
vě byty pro seniory. Tento záměr byl kladně přijat jak 
vedením sociálních služeb, tak vedením kraje, který 
přesnou koncepci využití budovy teprve začíná chys-
tat. 

Další projektová dokumentace, jejíž zpracování 
bylo zadáno po veřejné soutěži, jsou plány pro výstav-
bu nové hasičské zbrojnice. Studii můžete shlédnout 
na webových stránkách obce, projekt pro stavební ří-
zení by měl být hotov na jaře. 

V jarních týdnech nebo ještě na konci zimy za-
čnou odložené práce na stavbě chodníku od brány 
do Stojanova k ulici Zahradní. Stavba byla odložena 
jak z důvodu komplikací způsobených převodem 
majetkoprávních vztahů k pozemkům, následným 
stavebním řízením a také posunem začátku stavby 
kanalizace v této lokalitě. Firma nastoupí ke stavbě, 
jakmile přejde zimní období. 

S potěšením můžeme prohlásit za úspěšnou stav-
bu nové autobusové zastávky v centru obce. Na po-
třetí vysoutěžená zakázka dospěla ke své realizaci 
a všechny komplikace s umístěním stavby a jejím 
prováděním podle originálního autorského návrhu 
jsou zdárně za námi. Chodník je průchozí, autobu-
sy nenaráží do střechy zastávky, čekající mají větší 
zastřešení. Celková konstrukce z dřevěných lamel, 
skla a ocelových nosníků byla vytvářena se záměrem 
vytvořit pohledově lehkou a moderní stavbu, která by 
zapadla do prostředí, aniž by ho výrazně ovlivnila. 

Naopak těžká konstrukce, která musí leccos vydr-
žet, to byl cíl řešení nového mostu přes Salašku za 
kempem. Havarijní stav mostu si vyžádal co nejrych-
lejší řešení, které po značném úsilí přineslo po čty-
řech měsících od rozhodnutí způsobu řešení novou 
ocelovou konstrukci uloženou na betonových zákla-
dech. Stavba je na základě uzavřeného memoranda 
financována stejnými třetinovými podíly Arcibiskup-
ství olomouckého, Lesního družstva Zlechov-Tupe-
sy a obce Velehrad. Ve veřejné soutěži byla vybrána 
nabídka s celkovou cenou 2 269 683 Kč, tedy obec 
Velehrad z toho hradí 756 561 Kč. Finální nájezdy na 
most budou dopracovány podle klimatických podmí-
nek na začátku jara. 

Podle harmonogramu byla ukončena stavba 
mokřadů a výsadba alejí u rybníků. Celková vysou-
těžená cena za dílo ve výši 822 518 Kč je financová-
na 500 tisíci korunami ze Státního fondu životního 
prostředí, na které jsme dosáhli díky ocenění v sou-
těži o Zelenou stuhu v loňském roce. Dalších 200 ti-
síc korun jsme mohli použít díky ocenění ve stejné 

soutěži od Zlínského kraje. Zbylých 122 tisíc korun 
uhradila obec přímo. Na výsadbě oboustranné jablo-
ňové aleje se nejen symbolicky, ale přímo s lopatička-
mi, podílely děti z velehradské mateřské školy. Snad 
budou stromy krásně růst a přinášet stín, estetické 
potěšení a také chutná jablka třeba právě těmto dě-
tem, až budou dospívat. Nejen se zájmem, ale také 
reálnou pomocí přišli studenti velehradského gym-
názia, kteří nám pomohli dosadit uhynulé stromy 
v alejích nad Hájem. Stejně tak skauti, kteří dosadili 
nové stromky třešní za ty, které někdo ulámal podél 
cyklostezky. 

Na protějším břehu rybníka byla na podzim ukon-
čena jedna ze dvou oprav, které pomáhají zachovat 
něco krásného z minulosti pro budoucnost. Restau-
rátoři opravili jak sochu Krista na sloupu u rybníků, 
tak sochu sv. Jana Nepomuckého na náměstí. Kaž-
dé restaurování bylo vysoutěženo v hodnotě 100 tisíc 
korun. Na každé z nich dostala obec z Ministerstva 
kultury prostřednictvím Města Uherské Hradiště fi-
nanční dotaci ve výši 50 tisíc korun.  Oběma sochám 
péče restaurátorů výrazně prospěla a my zase může-
me obdivovat krásu jejich výrazů a zručnost barok-
ních sochařů. 

Krásy kulturní, ale i přírodní jsme se vydali letos 
již počtvrté objevovat a obdivovat do naší spřátelené 
obce Terchová. Každá návštěva tohoto regionu snad 
v každém umocňuje ono pouto, které mezi našimi 
kulturami bylo, je a snad i nadále bude. Obec uspořá-
dala i další výlet a to do předvánoční Vídně. Zájezd, 
který vzbudil velký zájem, se uskutečnil pod vedením 
zkušeného turistického průvodce. Budeme se snažit 
i pro nadcházející rok připravit další obecní výjezd 
za kulturou, přírodou, zážitky.

Na besedě s důchodci bylo slyšet několik přání 
po drobnějších setkáních seniorů, a tak jsem zvedl 
hozenou rukavici a uspořádal volné setkání seniorů 
v prostoru obecního úřadu s mottem Káva s přáte-
li. První volné odpolední setkání seniorů proběh-
lo ve velmi příjemné atmosféře, a tak následovalo 
za měsíc další. Věřím, že započatá setkání se stanou 
tradicí a i další lidé přijdou na obec jen tak pobýt, 
popovídat si se sousedy, pročíst kroniku, vypít kávu 
a třeba i ochutnat buchtu, kterou se někdo rozhodne 
upéct. Vždyť jak je to fajn pobýt v příjemné atmosféře 
se sousedy, přáteli! Stanovená první středa v měsíci 
bude v lednu akorát Nový rok, tedy „káva s přáte-
li“ se bude na úřadě vařit až druhou středu 8. led-
na. Třeba právě toto setkání si někteří z Vás zapíšou 
do nového obecního stolního kalendáře. Je krásné, 
že mnozí obyvatelé, ale i příznivci Velehradu, zarea-
govali na výzvu a zaslali nám fotografie, z nichž jsme 
rádi kalendář seskládali. 

Přeji Vám, abyste dny kalendáře s titulem 2020 pro-
žívali co nejpříjemněji, zažívali krásná setkání, abyste 
se celý rok těšili co největšímu zdraví a radosti! 

Aleš Mergental, 
starosta obce Velehrad
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...a zase to loučení!

Co mohou zažít děti ve škol-
ce? Mohou si hrát, zpívat, 

tančit, cvičit, tvořit, utvářet 
si vztah k sobě i okolnímu světu.
V průběhu října proběhl v rámci 

tématického bloku „Co přinášíš podzime, to se brzy 
dozvíme“ 

Projekt -  Co si vyprávějí stromy
Tak jako lidé i stromy mají svůj svátek. Děti 

se na ten svůj vždy těší, je to pro ně den plný radosti 
a překvapení. Den stromů byl ve světě vyhláše-
ný již dříve, ale v České republice se začal slavit 
od roku 1906. Tento den má připomenout, jak důle-
žité pro naši Zemi lesy a stromy jsou, že díky nim 
se udržuje příznivé bioklima pro život člověka.

V současné době se tento den slaví ve více jak 
40 zemích světa. Většinou se slaví na jaře a na podzim.

S našimi dětmi jsme oslavili Den stromů v lese 
21. řijna. Zahráli jsme si hry, poznávali jsme stromy 
podle listí a kůry. Děti si užily tento prosluněný den 
a vracely se do školky plné radosti a spokojenosti. 
Děti takové prožitkové učení venku baví. Podporuje 
jejich zdraví a také jejich vědomosti. To, co se děti 
učí prožitkem, se v mozku ukládá hlouběji a snáze 
se vybavuje. 

Naše mateřská škola se také připojila k výsadbě 
ovocných stromů podél cyklostezky na Velehradě 
u rybníků. Všechny třídy MŠ měly možnost se podí-
let na sázení. Děti pomohly házet hlínu ke kořenům 
stromu a následně ji udusat. Nadále budeme naše 
sazenice pozorovat v každém ročním období a na jaře 
je půjdeme zalévat.

Skupina předškoláků navštívila knihovnu na Vele-
hradě. Mgr. Veronika Mergentalová připravila pro 
děti pestrý program zaměřený na poznávání stromů, 
jejich listů, plodů a dalších přírodnin. Děti si pro-
cvičily všechny smysly – čich, hmat, sluch, zrak 
i chuť. Děti si mohly přivonět k éterickým olejíčkům, 
ochutnat sušené plody, poslechnout tóny flétny vyro-
bené z bezového dřeva a další zajímavé aktivity. 

Poznávání přírody jsme využily i v následujícím 
tématu o zdraví, zde jsme si povídali o tom, jak nám 
pomáhají a prospívají bylinky při prevenci a léčbě 
nemocí.

Anketa dětí:

Kterou bylinku znáš a na co by ti byla dobrá?
Lukášek 3 roky: „Šedou, na ušíčko.“
Pepík 6 let: „Kopřivu, třeba si z ní udělám čaj, 
když kašlu.“
Eliška 6 let: „Fialka, je dobrá na voňavku.“
Filípek 4 roky: „Levandule, ja bych si ji ovoněl.“
Viktorka 5 let: „Černý bez, je dobrý na sirup.“
Tonička 3 roky: „Konvalinka roste, 
já bych si ji zalévala.“ 
Lukášek 4 roky: „Javorová, na čajík!“

Koncem listopadu proběhl v  MŠ v rámci tématic-
kého bloku: „Ten umí to a ten zas tohle“   

 
 Projekt - O vlně a jejím zpracování

Dnešní doba je postavená na hotových produktech. 
Staré věci se vyhazují a lze je ihned nahradit za nové, 
protože jsou k dispozici v každém obchodě či super-
marketu. Vlna je úžasný přírodní materiál, který 
představuje trvale udržitelný zdroj na výrobu textilu.

Cílem tohoto projektu bylo seznámit děti s hodnotou 
ruční práce a ukázat jim, že staré věci se nemusí vždy 
nahradit novými. Děti měly možnost aktivně se sezná-
mit se zpracováním vlny – praním, česáním, předením 
háčkováním, pletením. Vrátili jsme se do doby našich 
babiček, které využívaly všechno, co doma měly. Samy 
si šily, vyšívaly, pletly a háčkovaly. 

V rámci projektu „O vlně…“ jsme si s celým 
našim učitelským kolektivem připravily pohádku 
O princezně Jasmínce a červeném svetru. Děti 
se do pohádky intenzivně zapojily, zpívaly s námi. 
Užili jsme si společně příjemnou atmosféru.

Do projektu jsme zapojili i rodiče, kteří měli mož-
nost přinést do MŠ zbytky vlny a příze, případně 
se zapojit do výzvy: Háčkujeme pro děti míčky 
na cvičení. Všem rodičům děkujeme, vážíme si jejich 
pomoci a spolupráce.

I nadále se budeme snažit podporovat a prohlubo-
vat jejich kladný vztah k přírodě a lidské práci. Pře-
jeme Vám příjemné prožití svátků vánočních, hodně 
štěstí do nového roku.

Za kolektiv MŠ  -  napsala: 
Kristýna Novotná
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Sedneme si spolu k prostřenému stolu, 
hodiny dnes neplatí. 

Přivřenými víčky něžný plamen svíčky 
naruby nás obrátí... (J. Wykrent)

Když dozní poslední tóny písničky letoš-
ního Vánočního setkání, jejímž zpěvem 

se spojí celá naše škola, do Vánoc bude chybět 
jen malý krůček. Hodiny, které odměřují náš 

školní život, se na dva týdny zastaví a my se otočíme 
k roku 2019, abychom si připomněli, jaký vlastně byl. 
Narozeninový, nezapomenutelný, báječný, úspěšný, 
náročný, rychlý, revoluční, ale také plný nových výzev 
a pro naše absolventy ten poslední.   
      

Vrhli jsme se do něj opět všichni s vervou a vel-
kým nadšením. Síla a optimismus nám vydrželi až 
do naší narozeninové „dvacítky“, kterou jsme oslavili 
odpoledním programem „Jak se staví škola“. Bylo 
to příjemné setkání několika generací, které spojila 
velehradská škola, která stojí již 20 let. Nezapomenu-
telné byly během roku 2019 Příběhy našich sousedů. 
Natáčení se sestrou Václavou z Velehradu, paní 
Zůbkovou ze Salaše a panem Píšťkem z Modré při-
nesla pro školu medailová ocenění. Vážíme si toho, 
ale nejvíce si ceníme upřímnosti a otevřenosti našich 
pamětníků, kteří nás vpustili na chvíli do svých životů. 

Báječný rok nás všechny čekal s projektem Paměťo-
vé instituce. Užili jsme si výuku mimo školu, pobyty 
v přírodě a mnoho návštěv historických míst. 

Během roku jsme také sbírali nejrůznější úspěchy. 
Dařilo se nám ve sportu, výtvarné výchově, recitaci, 
zpěvu, ve znalostních olympiádách a soutěž Přeměna 
odpadů na zdroje nás přivedla až do Senátu Parla-
mentu České republiky. 

Úspěšní jsme byli i při spolupráci s mateřskou 
školou a Stojanovým gymnáziem. Děti ze školky 
přišel pozdravit Svatý Mikuláš se svou družinou. Devá-
ťáci se této role zhostili na velkou jedničku. Pro děti 
ze školky jsme během roku připravili několik společ-
ných aktivit a těšili jsme se na ně i v Předškoličkách. 

Naši deváťáci splnili jeden z mnoha náročných 
úkolů: vypracovali, prezentovali a obhájili svoji 
absolventskou práci. Volba tématu byla pro některé 
z nich velmi obtížná, přesto se naprostá většina žáků 
s vyhledáváním informací i jejich zpracováním poprala 
na výbornou. 

Oslavili jsme letos 30 let od Sametové revoluce. 
Revoluční jistě bylo i vystoupení učitelů, kteří žákům 
tuto dobu autenticky ztvárnili. 

Rychle běžely i dny v naší škole. Každý byl jiný, 
každý mohl nabídnout něco nového nejen pro žáky, 
ale i pro vyučující. Střídala se běžná výuka s výukou 
v tandemu – dva vyučující v jedné hodině. Tandemově 
se žilo i ve školní družině, která letos svoji činnost 
zaměřila na pohádky. A když se zrovna nevyučovalo 

v tandemu, tak jste mohli ve škole potkat odbor-
níky z praxe – rodiče, kteří se podíleli na projekto-
vé výuce. Jsme rádi, že do našeho školního života 
se zapojují i rodiče a prarodiče. Jsme rádi, že s námi 
pracovali na nové koncepci školy. Místní hasiči nám 
zprostředkovali zážitek vskutku nevšední. Na chvil-
ku jsme si mohli myslet, že ve škole opravdu hoří. 
Bylo to jen požární cvičení. Škola stojí a my všichni 
se opět s úsměvem můžeme vrhnout k novým výzvám. 
My všichni zase můžeme společně tvořit barevný svět.

Skryjme, jak se patří, dvě šupiny kapří, 
snad nám jednou přijdou vhod.

Třeba až nám kdosi v moři ranní rosy 
nabídne svůj doprovod.

Nabídne toulání, bez konce bez lhaní, 
toulání za vzpomínkou.

Na tohle znamení v osud se promění, 
šupina za šupinkou. 

Ať se i Vám všem promění v roce 2020 kapří šupina 
na to nejkrásnější, co si v životě přejete.

Za všechny ze Základní školy, Velehrad 
Mgr. Andrea Olbertová

Školství

Základní škola Velehrad
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Na dveře ťukají Vánoce. Ve velehradské  knihov-
ně jsme se přitom ještě nedávno hřáli v paprscích 

letního slunce při sérii cestovatelských besed. Atmo-
sféru prázdnin jsme zažili na zářijovém promítání 
fotek a prezentací v režii dětí z páté třídy základní 
školy s panem učitelem Pospíšilem. V listopadu jsme 
se při sousedském promítání z cest podívali do izra-
elské pouště a sáhli si na sůl z Mrtvého moře, kterou 
své vyprávění okořenili Lužovi. K zamyšlení nad naší 
fyzičkou nás přiměla expedice do pohoří Pamír Radi-
ma Maluše či report o ferratách v Rakousku od Aleše 
Mergentala. Zavítali jsme i na Jamajku a Korfu. Už se  
těšíme na pokračování. Kdo se rád podělíte o zážitky 

a fotky ze svých  cest, dejte vědět (knihovna.vele-
hrad@seznam.cz). 

Do teplých krajů se vydáme i 30. ledna. Na worksho-
pu tradičního afrického tance s lektorkou Alenou 
Chládkovou a bubeníkem Jirkou Boudou, kterého 
školáci znají z rytmohrátek z minulých let. Je to 
příležitost řádně se protáhnout ve žhavém africkém 
rytmu. 

I najzavilejšímu milovníkovi léta je ovšem jasné, že  
horké slunce a také zahradnická sezona je pro letošek 
za námi. To je pro knihovníky jasná zpráva: Jsou tu 
dlouhé večery a knihovnická sezona vrcholí. Letos 
jsme se na požadavky čtenářů všech kategorií dobře 
vybavili. Díky daru zastupitelstva obce jsme obnovili 
fond dětské literatury a nakoupili novou zásobu od 
obrázkových knížek pro nejmenší, přes první i druhé 
čtení po oblíbený žánr young adult. Nechybí kom-
pletní Poseroutka, Letopisy Narnie a další. Najdete u 
nás i romány z Knižního čtvrtku. Z výměnného fondu 

obnovujeme stálou zásobu detektivek jak českých, 
tak severských – takže atmosféru sychravých zimních 
večerů můžete prožít opravdu naplno. 

Zahradník tělem i duší ovšem nezahálí ani v zimě. 
Proto máme skvělou zprávu: od jara příštího roku  
spouštíme „semínkovnu“. Semínkoven existuje 
v České republice již více než stovka, nejčastěji právě 
v knihovnách. Jsou místem, kde zahradníci mohou 
mezi sebou bezplatně sdílet osivo ze svých zahrádek. 
Při slavnostním otvírání se můžete těšit na besedu 
o přírodních zahradách a sdílení osiva nebo rady 
a tipy začínajícím pěstitelům zeleniny.  

A to už se přiblíží jaro a s ním přespání v knihovně 
na Noci s Andersenem. V červnu potom Pasování 
prvňáčků na čtenáře. Už teď se děti z první třídy 
a také předškoláci seznamují s prostředím knihov-
ny na tematických programech. Na podzim, v čas 
barevného listí a dozrávání ovoce jsme poznávali 
stromy všemi smysly. Na jaro chystáme  zase pozvání 
do světa bylin. Ale to předbíháme. 

Ještě teď v zimě chystáme pokračování oblíbených 
her intuitivní pedagogiky.  A každý, kdo má rád jedno-
duchou lidovou hudbu, ať si nenechá ujít workshop 
hry na koncovku. Tento tradiční jednoduchý dřevěný 
nástroj nám představí přímo jeho výrobce a můžete 
si samozřejmě i zahrát. 

Co je aktuální právě teď? To jsou vánoční svátky. 
Za knihovnu Vám přejeme, ať krásně prožijete sváteč-
ní dny a šťastně vykročíte do nového roku. 

Těším se naviděnou.

Za Místní knihovnu Velehrad 
Veronika Mergentalová 

Knihovna
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Stojanovo gymnázium zahájilo 
nový školní rok letos sice o týden 

později, ale zato „v novém“. Právě 
kvůli vrcholícím dokončovacím pracím na rekon-
strukci školy jsme začínali až 9. září, kdy už byla 
po roční pauze uvedena do provozu zbrusu nová 
kuchyně. Významně se zvětšil i prostor školy – žáci 
nyní mají k dispozici dvě nové učebny (počítačovou 
a jazykovou), výtvarný ateliér, vlastní tělocvičnu, 
knihovnu, žáci ubytovaní na Domově mládeže vyu-
žívají další dva nové pokoje a studovnu a učitelé se 
mohou scházet v nové sborovně. V celé budově školy 
jsou nová dřevěná okna. Rekonstrukce dále pokra-
čuje, do konce školního roku by měla být hotová 
původní „Jezuitská kaple“, venkovní multifunkční 
plocha ve vnitřním nádvoří, dokončeny rekonstruk-
ce sklepních prostorů a mnoho dalšího. Veřejnost 
se může těšit na nové prohlídkové okruhy, které 
představí nově odkryté vykopávky, krásnou štukovou 
a freskovou výzdobu kláštera z období baroka.

Hned v prvním školním týdnu Stojanovo gym-
názium oslavilo patnáct let svojí existence. Svou 
návštěvou nás poctili europoslanec Mgr. Tomáš 
Zdechovský, senátor Ing. Patrik Kunčar, předsta-
vitelé města Uherské Hradiště a mnoho dalších 
hostů z řad ředitelů spřátelených škol, podporovatelů 
či bývalých zaměstnanců školy. Potěšili nás také 
všichni absolventi, kteří se vrátili zavzpomínat na léta 
strávená na Velehradě i rodiče současných žáků. 

Na podzim se stala naše škola opět mezinárodní. 
V rámci partnerských výměn nás hned na začát-
ku školního roku navštívili přátelé z Maďarského 
Miskolce, pro něž si naši žáci připravili bohatý 
program jak ve škole, tak mimo ni. V září se ještě 
skupinka němčinářů vydala do Frankfurtu na Mezi-
národní setkání mladých křesťanů, které umož-
ňují studentům z různých zemí střední a východní 
Evropy poznat život katolické mládeže v jiném státě 
a společně diskutovat o problémech současné Evro-
py. Na začátku října patnáct žáků navštívilo školu 
St Richard Reynolds Catholic High School v Londý-
ně. Protože se jednalo o výměnný pobyt, byl jeho pro-
gram složený z několika hlavních částí – absolvování 
připraveného dopoledního programu v partnerské 
škole, odpoledního poznávání centrálního Londýna 
a také vyzkoušení si opravdového života anglického 
školáka uprostřed hostitelských rodin. 

Neuplynulo mnoho vody, a s našimi přáteli z lon-
dýnské partnerské školy jsme se mohli opět setkat, 
tentokrát u nás na Velehradě. Osmnáct žáků v dopro-
vodu tří učitelů přiletělo na Festival duchovní 
hudby, který už poosmé organizovalo naše gym-
názium. Festivalu se letos zúčastnilo 270 studentů 
církevních škol z Velehradu, Kroměříže, Miskolce, 

Hradce Králové, Trenčína a Londýna. Kromě bohaté-
ho festivalového programu se studenti z Anglie zapo-
jili po dvě dopoledne do naší výuky. Bylo to velmi 
obohacující pro obě strany studentů i pedagogů.  

Padesát zpěváků z Pěveckého sboru SGV se rov-
nou z festivalu přesunulo do Říma, kde měli ve dnech 
10. – 13. listopadu jedinečnou příležitost doprovázet 
svým zpěvem - jako součást velkého hudebního 
tělesa - národní pouť u příležitosti 30. výročí sva-
tořečení Anežky České. Hlavním účelem této cesty 
bylo několik pěveckých vystoupení - na oficiálním 
zahájení pouti v bazilice sv. Klimenta, při mších sv. 
v bazilice svatého Petra a v Lateránské bazilice a při 
generální audienci na Svatopetrském náměstí. Naši 
zpěváci toho však stihli mnohem více: navštívili 
řadu památek, prochodili a projezdili Řím, účastnili 
se i dalšího duchovního programu a na zpáteční cestě 
se zastavili v Assisi.

Další skvělou zkušeností pro pěvecký sbor byla 
cesta do Evropského parlamentu, kam zavítal 
na pozvání europoslankyně Ing. Michaely Šojdro-
vé. Svým vystoupením se tak mohl podílet na připo-
menutí 30. výročí sametové revoluce v EP. 

Máme velkou radost, že se před námi otevírají 
stále nové příležitosti pro rozvoj školy i našich žáků. 
Usilujeme o to, aby naše gymnázium bylo nedílnou 
součástí života obce a celého regionu a důstojně 
jej reprezentovalo. Všem čtenářům Velehradského 
zpravodaje přejeme pokojné Vánoce a úspěšný start 
do nového roku.

Mgr. Michal Hegr
ředitel SGV

Stojanovo gymnázium 
připravuje pomoc veřejnosti „BÝT JEDNO“
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Dům dětí a mládeže Šikula Uherské Hradi-
ště již více jak 10 let nabízí v obci Velehrad  

zájmové kroužky pro děti. V letošním roce se jedná 
o výtvarnou výchovu, hru na kytaru a sportovní 
gymnastiku. Děti se schází pravidelně 1x týdně 
v základní škole, v tělocvičně nebo v zasedací míst-
nosti na obecním úřadě. Letos kroužky navštěvuje 
více než 50 dívek a chlapců, a to jak ze základní, tak 
i mateřské školy. Každoročně během letních prázd-
nin pořádáme letní příměstský tábor, tak tomu bylo 
i letos. Pod vedením Johany Zůbkové a  Aničky 
Kremplové  se scházelo v prostorách základní školy 
20 dětí a „cestovali kolem světa“. 

Školní rok začal pro děti nabídkou tradičních 
kroužků. Rodiče mají  zájem o využití  volného času 
svých dětí podle zájmů a zálib. Chtějí, aby se jejich 
potomci naučili více než ve škole, a aby bylo o ně 
postaráno, když právě nejsou doma. Pravidelně proto 
již několik let nabízíme aktivity - sportovní gymnas-
tika pod vedením Johany Zůbkové. Cílem je naučit 
děti základům sportovní gymnastiky a sportovní 
přípravy, ale také dodržování pravidel fair play. Letos 
cvičí na nářadí 7 dětí. 

Každoročně je zájem o hru na kytaru, pod vede-
ním Radky Turzíkové. Radka dokáže předávat své 
znalosti z oblasti hry na strunný hudební nástroj 
- vybrnkávání, nácvik akordů, hraní ve skupinkách. 
Učí se od jednoduchých skladeb až po ty složitější. 
Schází se pravidelně v několika hodinách v prosto-
rách Obecního úřadu Velehrad. 

Velký zájem byl i letos o výtvarný kroužek pod 
vedením Martiny Dörrové, která učí  děti z mateřské 
i základní školy. Teď se schází ve čtyřech skupinkách. 
Pracují s různými materiály, rozvíjí svou tvořivost, 
fantazii  a hledají si vlastní kreativní pojetí světa a ves-
míru.  Dozvídají  se o různých výtvarných technikách 
a postupech.  Letos mají celoroční téma „Hvězdy 
a hvězdičky“. Z tohoto kroužku je také několik foto-
grafii, např. ptáci z jiné galaxie, moje sny, vesmírný 
střelec a jeho stín. 

Všem dětem i jejich rodičům, přejeme příjemné 
prožití vánočních svátků a v novém roce pevné zdra-
ví, mnoho štěstí a radosti. 

Mgr. Ivana Zůbková, 
ředitelka DDM Šikula UH

Školství

Dům dětí a mládeže Šikula Uh. Hradiště
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Poděkování

Základní umělecká škola Uh. Hradiště

Tímto bych chtěla poděkovat všem, kteří se podí-
leli na přípravě a průběhu benefičního koncer-

tu k 80. výročí založení ZUŠ v Uh. Hradišti, který 
se konal 24. 11. 2019 v bazilice Nanebevzetí Panny 
Marie Velehrad.

Jmenovitě bych chtěla poděkovat paní radní Zlín-
ského kraje Michaele Blahové, panu Mgr. Jakubu 
Mackovi, paní Mgr. Ivě Zámečníkové, paní Mgr. 
Olině Strašákové, všem účinkujícím, duchovnímu 
Otci velehradské farnosti O. Čunkovi, panu šéfredak-

torovi SD panu Bohunovi, panu Zdeňku Skaličkovi, 
panu Petru Tihlaříkovi, panu Varmužovi, paní 
Josefíkové a všem dalším, kteří nádherný hudební 
program připravili, předvedli a tím podpořili PAHOP, 
Zdravotní ústav paliativní a hospicové péče, jež obdr-
žel výtěžek vstupného. Finanční částka byla použita 
na nákup polohovací postele pro pacienty mobilního 
hospice.

S úctou za celý tým 
Mgr. Helena Schwarczová, Ředitelka PAHOP, z.ú.

Kalendář Kulturních aKcí 
na 1. pololetí roku 2020

5. 1 CM Cifra a pěvecký sbor Viva la musica 15. 2. Velehradský karneval pro dospělé

12. 1 Velehradský seminář duchovního filmu 16. 2. Zimní pouť a Valná hromada 
Matice velehradské

18. 1 Myslivecký ples 19. 2. Přednáška: Archeologické poznání 
Velehradu k roku 2020

18. 1. Biblické tance 28. 2. Beseda s P. Ladislavem Heryánem SDB

19. 1. Pouť k Panně Marii - Matce jednoty 
křesťanů 30. 5. Den dětí

24. 1. Reprezentační bál 
Stojanova gymnázia Velehrad 4.-5. 7. Dny lidí dobré vůle

25. 1. Farní ples 4. 7. Koncert lidí dobré vůle

8. 2. Ples Základní školy Velehrad 5. 7. Národní pouť

15. 2. Velehradský karneval pro děti
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Vážení spoluobčané!

Je osvěžující projít se poutní cestou ozdobenou 
»růžencovými« sloupy a od letošního podzimu 

roubenou stromořadím až k bazilice.
Chtěl bych zmínit dva poutníky  dorazivší na Vele-

hrad, kteří však zůstali, řekněme přijali »občanství« 
tohoto místa našich Otců věrozvěstů. Kardinál Špi-
dlík (právě oslavujeme 100 let od jeho narození) 
doputoval na Velehrad poprvé v létě 1940. A jak jistě 
víte za 70 let v létě 2010 naposled. A »bydlí« v sar-
kofágu v bazilice za oltářem. V dubnu nového roku, 
do něhož vstupujeme, si připomeneme 10 let od jeho 
přechodu k branám věčnosti.

Vyjímám z interview s Tomášem Špidlíkem:
Za koho byste se označil? „Jsem poutník, který 
nikdy nevěděl, kam jde, ale až dosáhl nějakého cíle, 
poznal, že to byla cesta, kterou měl ujít.“
Jak vnímáte podzim svého života? „Smrt je tranzit, 
přechod do věčnosti. Ta není dlouhá doba, ani zasta-
vení času, ale »věčnaja pamjať« – pohled na všechno, 
setkání se všemi.“
Jaká je vaše představa ženského světa? Když jsem 
byl na střední škole s děvčaty ve stejné třídě, nikdy 
mne nenapadlo, že by byly stejné. Proto jsem s nimi 
vedl mnoho diskuzí, především o poezii. Dnes chápu: 
žena je doplňující bytost k muži, a tato bytost je tím 
krásnější, čím je duchovnější.“

Jaké jsou vaše oblíbené pokrmy a nápoje? „Smaže-
né kalamáry a červené víno; obojí je snad symbolem 
života, který se rodí z vody a země.“

Druhým poutníkem, který zde »zakotvil« v podo-
bě kříže na nádvoří též od dubna, ale roku 1990, 
je papež Jan Pavel II. 22. dubna 1990 zde řekl:

„Velehrad, pradávné srdce Velkomoravské říše. 
Odtud Cyril a Metoděj, soluňští bratři, pozvaní kníže-
tem Rostislavem, zahájili svou apoštolskou misii mezi 
Slovany. Zde jsou naše kořeny.

Království Boží, kdysi odkázané apoštolům, je pře-
dáváno stále novým a novým lidem a národům. Zde, 
na tomto místě, na moravském Velehradě, cítíme 
zvláštním způsobem dějinný odkaz (Kristova) krá-
lovství – a vnímáme i ty, kteří se stali jeho správci 
a strážci.

Úhelný kámen evropské jednoty nalézáme zde 
na Velehradě. Tady soluňští bratři natrvalo vštípili 
do dějin Evropy tradici řeckou a byzantskou. Stejně 
jako třeba na Monte Casinu, odkud svatý Benedikt 
budoval Evropu latinskou. Tyto dva obrovské vklady, 
obě tradice, byť jsou odlišné, patří k sobě. Společně 
tvoří křesťanskou Evropu – někdejší i současnou.“

Velehrad a celá farnost je tedy bohatší o tyto dva 
čestné obyvatele a bude jistě z jejich přítomnosti 
a odkazu bohatnout nadále. Toto bohatství Ducha 
a žízeň po něm přeji vám všem!

Josef Čunek

Farnost Velehrad

B o h o s l u ž B y  v  d o B ě  vá n o č n í
Den Velehrad Tupesy Salaš Den Velehrad Tupesy Salaš

Út 24.12. 7:30   |  24:00 - - St 1.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:00 8:30

St 25.12. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:00 8:30 Čt 2.1. 18:00 - -

Čt 26.12. 7:30  |  10:00 7:00 8:30 Pá 3.1. 6:30  |  18:00 16:30 -

Pá 27.12. 6:30  |  18:00 16:30 - So 4.1. 9:00  |  18:00 - -

So 28.12. 9:00  |  18:00 - - Ne 5.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:00 8:30

Ne 29.12. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:00 8:30 - - - -

Po 30.12. 6:30 - - - - - -

Út 31.12. 17:00 - - - - - -

28. prosince 2019 
se dožívá 90 let vzácný a obětavý

Do dalších let mu hojnost Božího 
požehnání a darů Ducha svatého 

přejí a vyprošují 
farníci a spolubratři jezuité.
S díky za duchovní služby 

se připojují také sestry cyrilometodějky 
a klienti a zaměstnanci Vincentina.

Otec Vlastimil Ovčáčík SJ.
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Farní tábor Hovězí

(Ne)tábor Manětín 2019

V první polovině července jsme se tradičně vypra-
vili se Cvrčky na farní tábor, tentokrát do obce 

Hovězí. 
Letos se děti snažily zachránit zbytky tajné agent-

ské organizace. Aby se mohly stát plnoprávnými 
agenty, musely v neděli projít různorodým výcvikem, 
ve kterém bylo potřeba prokázat nejen své řidičské 
a střelecké schopnosti, ale také psychickou odolnost. 
Všechny výcviky děti úspěšně zvládly, a mohly tak 
být pasovány na agenty. V pondělí bylo nejprve potře-
ba vyluštit šifru, a odpoledne pak zachránit členy 
svých týmů, kteří byli zajati nepřátelskými agenty. 
Večer jsme byli svědky zábavného pořadu Partička 
v podání našich kluků.

V úterý jsme se vydali na výlet do okolních lesů, 
odpoledne za námi přijel na návštěvu otec Josef 
Čunek. Večer jsme zakončili vědomostní hrou AZ-
-kvíz a večerníčkem na dobrou noc. Středeční ráno 
nás všechny vylekal výkřik mladé ženy, kterou někdo 
vyhodil z okna. Bylo tedy nutné vyšetřit, co se přesně 
stalo. Večer se konal bál, na kterém byl pachatel dle 
indicií odhalen.

Další den se část farní zahrady změnila na módní 
salón poskytující kadeřnické, oděvní i líčící služby. 
Na závěr proběhla přehlídka hrstky odvážlivců, kteří 

se nám rozhodli ukázat své modely a účesy. V pátek 
dopoledne proběhla tombola se zajímavými cenami 
(např. romantická večeře s vedoucím či VIP návštěva 
obchodu). V závěrečné hře se děti dohromady spojily 
a snažily se zničit poslední zbytky zlé agentury. Celý 
tábor jsme zakončili tradiční diskotékou, tentokrát 
netradičně mimo faru. 

Velké poděkování patří všem, kdo se na letoš-
ním táboře podíleli. Největší dík patří našim paním 
kuchařkám Dáše Maděrové a Martě Maděrové, díky 
kterým jsme vždy měli plná bříška. 

Na závěr bych ráda poděkovala Římskokatolické 
farnosti Velehrad a obcím Velehrad, Modrá a Tupesy 
za finanční pomoc, díky které se může náš tábor kaž-
doročně odehrávat. 

Nela Obdržálková

Městečko Manětín samo o sobě nejspíše většině 
lidí mnoho neřekne. Pokud ale zmíníme Plasy 

u Plzně, zajisté bleskne v mnoha hlavách jejich sou-
vislost se vznikem velehradského kláštera, protože 
právě z tohoto místa na počátku třináctého století při-
chází na území dnešního Velehradu cisterciáčtí mniši 
a začínají budovat rozsáhlý klášterní komplex. My 
jsme podnikli o letošních prázdninách cestu opačnou 
a vydali se s mládeží farnosti Velehrad do malebného 
barokního městečka Manětín, ležícího právě nedale-
ko zmiňovaných Plas.

V současné době již v Plasech nežijí cisterciáci, jak 
tomu bývalo dříve, nyní zde najdeme řád misionářů 
oblátů. Jeden z jeho členů, otec Vlastimil Kadlec OMI, 
nás v podvečer druhé srpnové neděle přivítal na faře 
v Manětíně. Tam jsme nejen toho večera vedli zajíma-
vé diskuze, připravovali večeři a slavili společně mši 
svatou u jednoho stolu.

Pondělní den jsme – stejně jako dny následující – 
započali společnou modlitbou v kapli a poté v duchu 
cisterciáckého hesla „Ora et labora!“  přiložili ruce 
k dílu a pomohli s potřebnou prací na faře. Následo-
valy další aktivity, diskuze ve skupinkách a společné 
sdílení, při kterém jsme se zamýšleli nad nejrůznější-
mi aspekty našeho života. Takto prožitý den jsme pak 
zakončili večerem plným her a zpěvu.

Náš pobyt se samozřejmě neobešel ani bez návště-

vy Plas, kam jsme se vydali v úterý. Již samotná cesta 
vedoucí po zalesněných březích řeky Střely pro nás 
byla jedinečným zážitkem. V Plasech nás pak čeka-
la návštěva oblátské komunity, prohlídka kláštera, 
muzea a starší část osazenstva měla možnost vyzkou-
šet také jedinečné klášterní pivo. Na tomto místě jsme 
se rozloučili s otcem Vlastimilem, kterého čekaly 
další povinnosti, a vydali se směr domov. 

Velké poděkování patří na prvním místě právě 
otci Vlasťovi, který nám s maximálním nasazením 
věnoval kus svého drahocenného času a dokázal nám 
přiblížit oblátskou spiritualitu a zprostředkovat pro 
nás spoustu obtížných témat. Také posíláme velké 
díky do Prahy, kde nás při cestě do Manětína přijal 
otec Petr Přádka SJ. V neposlední řadě děkujeme 
všem, kteří nás jakkoli podpořili, a to zejména obcím 
Velehrad, Modrá a Tupesy.
 Kristýna Malíková
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Turistické centrum Velehrad

Petrohradský večer Petrohradský večer - sbor SGV

Workshop - malování hennou

Výroba historických hraček

Vánoční jarmark

Workshop - malování na deštníky

Výroba adventních věnců

Vánoční jarmark
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V tomto roce se nám dařilo dobře. Abychom se 
mohly naučit i jiným dovednostem, začaly jsme 

tři dny v týdnu, po malých skupinkách, navštěvovat 
pracovní terapie v Klíčku (Charita) v Uherském Hra-
dišti: výtvarná dílna, práce s drátky a korálky a kurz 
vaření. Velice rády do Klíčku jezdíme. Všichni pra-
covníci jsou velmi milí a trpěliví. Poznaly jsme tam 
nové kamarády a také se tam setkáváme s těmi, s kte-
rými jsme dlouhá léta sdílely společný život v DZP 
na Stojanově. Doma se snažíme také naučit novým 
dovednostem – výroba adventních věnců, vánočních 
svícnů a svíček. 

V červnu jsme se vypravily na kratší společnou 
dovolenou na Sv. Hostýn. Prochodily jsme různé 
turistické i jiné trasy a užívaly si ticha tohoto výji-
mečného mariánského poutního místa. Vše bylo nád-
herné i setkání s našimi dlouholetými přáteli v DZP 
ve Chvalčově.

Také jsme prožily ke konci tohoto roku velkou 
radost. Na zážitky s ní spojené, budeme dlouho 
vzpomínat. Začátkem roku jsme se začaly zajímat, 
zda bychom se mohly účastnit Národní pouti do 
Říma, při příležitosti 30. výročí svatořečení Anežky 
Přemyslovny a nabytí svobody v naší zemi. Odpověď 
na náš dotaz byla kladná a tak jsme se spolu se ses-
trami, jejich příbuznými a našimi známými, vydaly 
9. listopadu na dalekou pouť autobusem s cestovní 
kanceláři Veligradtour z Uherského Hradiště. Jela 
s námi i Hanka, která je na invalidním vozíčku. Byly 
jsme informovány, že ve stanicích metra jsou fungují-
cí výtahy nebo schodové plošiny. Ale skutečnost byla 
trochu jiná. Někdy měl výtah poruchu nebo nešla 
spustit plošina, protože ovladač k plošině měl vybité 
baterie a některé stanice neměly ani jednu z technic-
kých vymožeností, ale nic nebylo nepřekonatelné, 
protože muži, kteří byli s námi, byli vždy ochotní 
Hanku s vozíkem snést dolů nebo vynést nahoru. 
Ubytování bylo v hotelu ve středu města, blízko sta-
nice metra a městských autobusů, takže jsme všichni 
mohli být vždy s časovým předstihem, vzhledem 
k přísným bezpečnostním prohlídkám, na místech, 
které určoval program Národní pouti: mše svaté na 
poděkování za svatořečení Anežky a za dar svobody 
v basilikách Santa Maria Maggiore, svatém Petru ve 
Vatikáně a svatých Janů v Lateráně. Vše probíhalo 
v krásné, duchovní atmosféře i navzdory sice teplé-
mu, ale deštivému počasí, které nás provázelo téměř 
po všechny dny. V pondělí 11. listopadu jsme všichni 
navštívili Centrum Aletti, kde vznikají světově pro-
slulé mozaiky pod vedením P. Marka Rupnika SJ. 
(Mozaika z této dílny je i v podzemí velehradské bazi-
liky). Bylo nám umožněné podívat se i do dílen, kde 
vznikají. Vrcholem pro nás byla společná audience 
13. listopadu na Svatopetrském náměstí s papežem 
Františkem – veliký, nezapomenutelný zážitek pro 
všechny! Tentýž den po mši sv. v Lateránské basilice 

jsme se ve večerních hodinách rozloučili s Římem 
a přes zasněžené Alpy docestovali šťastně do svých 
domovů.

K blížícím se vánočním svátkům a do nového roku 
2020 bychom rády popřály vedení obce, všem spolu-
občanům a přátelům Velehradu POKOJNÉ A POŽEH-
NANÉ VÁNOCE A DO NOVÉHO ROKU 2020 MNOHO 
RADOSTI, SPOKOJENOSTI A BOŽÍHO POŽEHNANÍ.
Děkujeme všem za přátelství a vstřícnost.

Pracovnice a děvčata
Chráněné bydlení sv. Cyrila a Metoděje

s. Václava Dudová

Chráněné bydlení sv. Cyrila a Metoděje



14

Velehradský zpravodaj | 50

domov pro osoby se zdravotním postižením 

Velehrad - Vincentinum
Jak jsme se zapojovali do života společnosti 

aneb Vincentinum v roce 2019

Zbývá dospat několik málo nocí a prožít několik 
málo dnů a i letošní rok 2019 pomaličku a tiše 

za sebou zavře dveře. Jaký byl? Jak se nám dařilo? 
Byli jsme zdraví? Kdo do našeho života vstoupil? Kdo 
z něj odešel? Z čeho jsme se radovali? Co nás zarmou-
tilo? Takové otázky nás napadají, když se za malou 
úsečkou života, kterou jeden rok je, ohlédneme zpět.

Vincentinum vždy vstupuje do nového roku s plá-
nem, jak čas, který je před námi, využít k tomu, aby 
se naši obyvatelé zapojovali do aktivit směřujících 
k začleňování a zapojování do života společnosti, ve 
které žijí. Zúčastnili se farního plesu i velikonoční 
křížové cesty, své výrobky vystavovali na prodejní 
výstavě v archeoskanzenu na Modré, na velikonoč-
ním i vánočním jarmarku v turistickém centru na 
Velehradě i v Uherském Hradišti. Účastnili se Setkání 
vozíčkářů a Dnů lidí dobré vůle při příležitosti národ-
ní pouti na Velehradě. 

Tyto akce jsou pro naše obyvatele stěžejními udá-
lostmi roku. Svými aktivitami ovšem nezůstáváme 
jen v okolí domova, ale poskytujeme všem podle 
jejich schopností a možností prostor pro aktivity i 
mimo Velehrad. Jmenujme například vystoupení tra-
vesty show skupiny Divoké Kočky ve Starém Městě, 
adventní večer s módní přehlídkou představující nové 
módní kolekce v Ostrožské Nové Vsi a v neposlední 
řadě jsme se aktivně zapojili do akce „Pleteme město“ 
v Uherském Hradišti.

Vozíčkáři vyjížděli z domova častěji na různé výle-
ty po okolí. Navštívili Luhačovice i zámeckou zahra-
du v Kroměříži. Shlédli i některá filmová představení 
v Uherském Hradišti. Dvě obyvatelky domova jezdí 
pravidelně do Slováckého divadla. Ti, kteří jsou více 
soběstační a dojíždějí do sociálně terapeutické dílny 
nebo do sociální rehabilitace Ergo v Uherském Hra-
dišti, se rádi účastní aktivit a akcí, které tyto služby 
pořádají. 

Se sportovními „reprezentanty“ domova jsme se 
zúčastnili dalšího ročníku Sportovních her na Sala-
ši a turnajů v ping pongu, které pořádají kolegové 
z domova Velehrad Buchlovská. Jezdíme do aquapar-
ku v Uherském Hradišti i do lázní na Smraďavce.

I nepřízeň počasí se dá využít k oblíbeným činnos-
tem, různým společenským kláním a turnajům. Líté 
boje byly  sváděny  při již tradičním turnaji v Člověče 
nezlob se. A jen zavál trochu teplejší vánek, bylo tu 
stavění máje i s táborákem. A táborákem i „jabko-
braním“ jsme se loučili s létem a vítali jsme podzim 
s celou svou barevností. 

Nyní již u nás, ve Vincentinu, vyhlížíme vánoční 
svátky s celým svým kouzlem očekávání a radostí 
jako v každé jiné rodině. 

Přejeme všem štědrá lidská srdce, pohodu a har-
monii a v novém roce hodně štěstí. Požehnané vánoce 
plné radosti... 

Ing. Milena Marečková, vedoucí domova
Lenka Lesová,DiS  sociální pracovnice
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domov pro osoby se zdravotním postižením 

Velehrad - Buchlovská

Milí spoluobčané,

rok 2019 se blíží ke svému konci a v našem domo-
vě se toho v uplynulém půl roce mnoho událo. Letní 
počasí naši klienti využili k výletu na Baťův kanál, ke 
koupání nebo k lukostřelbě na naší zahradě. V létě 
nás navštívilo také divadlo Slunečnice a také Kynolo-
gický klub Nivnice, který nám předvedl vystoupení se 
psy. Začátek podzimu přinesl loučení s létem s opé-
káním na zahradě, jablkobraní a tradiční Sportovní 
hry, které se pod záštitou DZP Staré Město Kopánky 
uskutečnily na Salaši. Během měsíce října a listopadu 
se klienti navštívili také dýňové slavnosti v Domo-

vě pro seniory Buchlovice, halloweenskou výstavu 
v ZŠ Velehrad a zúčastnili se kuželkového turnaje ve 
Šternberku, odkud již tradičně přivezli vítězné trofe-
je. Prosinec se jako každý rok nese v duchu příprav 
na Vánoce – pečeme vánoční cukroví a perníčky, 
vyrábíme vánoční výzdobu, navštěvujeme vánoční 
trhy nejen na Velehradě. Přípravy vyvrcholí tradičním 
Rozsvícením vánočního stromu ve vestibulu našeho 
domova. Těšíme se na Vánoce a také vám přejeme 
krásný a pohodový vánoční čas a úspěšné vykročení 
do Nového roku.

Klienti a zaměstnanci 
DZP Velehrad- Buchlovská
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Tělovýchovná jednota
Vážení spoluobčané!
Jak je již dobrou tradicí, předkládám informace o dění 
v TJ Velehrad. V současné době je počet oddílů půso-
bících v rámci TJ Velehrad stabilizován a i jejich čin-
nost je konstantní. Tři naše oddíly působí v soutěžích 
různých úrovní v rámci okresu Uherské Hradiště. Další 
tři oddíly působí mimo jakékoliv soutěže a rozvíjejí 
zájmovou sportovní iniciativu v různých disciplínách. 
Tyto oddíly jsou – oddíl volejbalu, basketbalu a oddíl 
cvičení rodičů s dětmi.

Oddíly stolního tenisu a šachů jsou uprostřed roze-
hraných soutěží. Jejich konečné výsledky budeme 
znát až v průběhu jarních měsíců. Oddíl kopané má 
momentálně zimní přestávku. V tomto oddíle došlo 
ke změně na trenérském postu u mužstva žáků. Od 
podzimní části soutěže okresního přeboru žáků vede 
žákovské mužstvo Adam Salinger, který před nedáv-
nem ukončil svoji činnost aktivního hráče u mužstva 
mužů. U mužstva žáků dál pokračuje David Strnad 
jako vedoucí mužstva.

Mužstvo mužů nadále vede Zdeněk Sonntag jako 
hlavní trenér a Vojtěch Luža ve funkci vedoucího 
mužstva. Oddíl mužů působí v rámci okresní soutěže 
skupiny A. Po ukončení podzimní části soutěže je na 
šestém místě tabulky. Toto umístnění opravňuje muž-
stvo bojovat v jarních kolech o postup do vyšší sou-
těže. Kádr mužstva je v současné době stabilizován a 
věřím, že v jarních kolech bude mužstvo ještě silnější, 
než v kolech podzimních.

Průběžně udržujeme technický stav hrací plochy, 
tak aby vyhovoval potřebám k odehrání soutěžních 
utkání, jak mužstva žáků, tak celku mužů. V současné 
době připravujeme koupi nové sekačky na travnatý 
povrch hrací plochy. Dosavadní sekačka již dosloužila 
i přesto, že se u ní prováděla pravidelná servisní čin-
nost. Novou sekačku koupíme s výhledem minimálně 
deseti let životnosti. Udržovat hrací plochu v patřič-
ném stavu nám pomáhají pánové Březina Bohumil a 
Malina Ladislav, kteří celou plochu zavlažují pomocí 
zavlažovacího zařízení. Zde je nutno vzpomenout 
práci pana Antonína Korvase, který provádí samotné 
sečení hrací plochy. Přesto nás trápí určitá nerovnost 
hrací plochy, kterou lze odstranit pouze strojově a to, 
v současné době, nelze řešit. Je ovšem možné, že i 
tento technický problém vyřešíme a to ve spolupráci 
s vedením obecního úřadu, se kterým máme dosud 
skvělou spolupráci. Věřím, že budeme i nadále aktivně 
spolupracovat a dohromady se nám podaří dílčí pro-
blémy vyřešit. Touto cestou chci vyjádřit poděkování 
za dosavadní podporu naší činnosti ze strany vedení 
OÚ Velehrad.

Vážení spoluobčané přijměte ode mne přání ke klid-
nému prožití svátků vánočních a ve zdraví vstupte 
do nového roku 2020.

Za výbor TJ Velehrad, 
Jiří Nevařil předseda TJ

Sport
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Přátelský turnaj ve stolním tenise 
Terchová

Stolní tenis 2019 - Vánoce

Dne 15. září 2019 se konal v obci Terchová tradič-
ní turnaj ve stolním tenise, na který jsme byli 

pozváni i my. Turnaje se účastnila celkem 4 družstva: 
Terchová, Dunajská Lužná, Velehrad a letos poprvé i 
družstvo z nedaleké obce Strečno.

Hned v prvním kole jsme se střetli právě s druž-
stvem obce Terchová. Naši soupeři tentokrát nene-
chali nic náhodě a nastoupili do zápasu v nejlepším 
možném složení. V prvním kole jsme nakonec pro-
hráli s výsledkem 11:7. V druhém kole jsme narazili 
na družstvo z obce Strečno. Starší páni nás zprvu 
zaskočili svou zarputilou hrou, ale i tak jsme nakonec 

vyhráli 16:2. Tímto vítězstvím jsme si zajistili stejně 
jako v minulém roce třetí místo. Pohár starosty se 
letos po delší době podařilo získat právě domácímu 
družstvu, které porazilo ve finálovém souboji druž-
stvo z Dunajské Lužné.

Ačkoliv notně vyčerpáni po náročném sportovním 
dni, nezbývá než dodat, že turnaj v Terchové byl opět 
velmi příjemným stratem do nové sezóny. A v příštím 
roce do Terchové opět vyrazíme s nejvyššími cíli.

Celkové pořadí: 1. Terchová, 2. Dunajská Lužná, 3. 
Velehrad, 4. Strečno  

Lukáš Vaněk

Stejně jako v předchozí sezóně, tak i letos, nastou-
pil oddíl stolního tenisu do soutěže se dvěma 

družstvy. Velehrad „A“ pod vedením Libora Machaly 
nastupuje v nejvyšší třídě okresního přeboru. Druž-
stvo Velehrad „B“ i nadále hraje 3. třídu regionálního 
přeboru pod vedením Lukáše Vaňka. Naším hlavním 
cílem, jako v minulé sezóně, je setrvat v aktuálních 
soutěžích a pohybovat se v bezpečné polovině tabul-
ky. V případě družstva Velerad „B“ pak připadají 
v úvahu i příčky postupové.  

Družstvo pravidelně pořádá 3 turnaje, a to vánoč-
ní, velikonoční a turnaj s partnerskou obcí Terchová.

Při oddíle dlouhodobě působí také kroužek žáků, 
který navštěvuje okolo 10 žáků. Také žáci mají pravi-
delné turnaje, aby mohli poměřit své síly. Pravidelně 
pořádáme vánoční turnaj, velikonoční turnaj a turnaj 
na zakončení školního roku. Žáci mají také možnost 
účastnit se krajských bodovacích turnajů, které probí-
hají jednou měsíčně.  

Lukáš Vaněk
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Myslivecké sdružení
Vážení spoluobčané,
v minulém vánočním čísle jsem slíbil, že si něco 
povíme o utajené březivosti u srnčí zvěře a o dvoj-
březivosti u zajíců. Zpravidla je tomu u zvířat tak, že 
po spáření dochází uvnitř matčina těla ihned k vývoji 
plodu a po určité době, které říkáme březivost, se rodí 
mláďata. Ale toto neplatí vždy bez výjimky a touto 
výjimkou je právě srnčí zvěř.

Doba páření, čili říje, u srnčí zvěře trvá asi měsíc. 
Od poloviny července do poloviny srpna. V této 
době dojde k oplození nejčastěji dvou vajíček. Tato 
se dostanou do dělohy matky a tam začíná jejich 
vlastní vývoj a růst. Jenže vývoj se záhy zastaví 
a vajíčka zůstávají dlouhou dobu ležet v klidu. Této 
klidové době, během které zůstává vajíčko ležet 
v matčině těle bez podstatných změn, říkáme utajená 
březivost, nebo odborně též latence, a trvá necelých 
pět měsíců. Teprve začátkem zimy začíná překotný 
vývoj a růst budoucího srnčete. Mláďata jsou pak 
kladena od května do poloviny června. 

Teď vás určitě napadne otázka, proč vlastně u srnčí 
zvěře existuje utajená březivost a jaký má účel. 
Vysvětlujeme si to dvojím způsobem. Za prvé se srnci 

během říje tělesně vyčerpají, avšak váhové ztráty 
mohou snadno do začátku zimy dohnat. Kdyby srnčí 
říje probíhala později na podzim, nestačili by srnci 
načerpat dostatek sil a zimu by nemuseli přežít. 
V druhém případě zajišťuje ochranu mláďatům, která 
by se jinak rodila v zimě a rozhodně by uhynula.

Je tedy utajená březivost jakési důmyslné zaříze-
ní přírody, které zabezpečuje ochranu jak rodičům, 
v tomto případě srncům, tak mláďatům.

Podobnou zajímavost týkající se rozmnožování 
můžeme vidět i u zajíců. Nejde sice o utajenou bře-
zivost, ale o tzv. dvojbřezivost. Je to jev, kdy březí 
samička může být znovu oplozena a nosí v sobě pak 
různě staré zárodky.

Například březí zaječka nosí plod starý 20 dní a je 
znovu oplozena. Když se narodí zajíčci z prvního 
oplození, je druhý plod již asi 22 dní starý. (Březivost 
u zaječky trvá 42 dní). Tím se vlastně skutečná doba 
březivosti podstatně zkracuje a zaječka může častěji 
klást mláďata.

Vlastimil Vaněk
člen mysliveckého sdružení

Velehrad – Modrá Háj

XVIII. MYSLIVECKÝ

MS HÁJ Velehrad–Modrá Vás srdečně zve na TRADIČNÍ

18. ledna 2020

MS HÁJ

 V
ELEHRAD - MOD

R
Á

Zajištěny zvěřinové speciality a občerstvení • Bohatá tombola • Vstupné 100 Kč     Srdečně zvou myslivci

PLES
 

Turistické centrum VELEHRAD
Začátek v 19.30 hod

K tanci a poslechu hraje skupina MADUSONG 
(M. Macháček)

23. 12. 2019 od 14:30 
budou velehradské děti s doprovodem roznášet 

BETLÉMSKÉ SVĚTLO
 V případě zájmu si připravte svíčky.
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Sbor dobrovolných hasičů Velehrad
Velehradská jednotka dobrovolných hasičů ve spolupráci se Základní školou Velehrad připravila 

na 4. října simulovaný poplach. Nácvik se týkal jednak hasičů (likvidace požáru, vyhledávání osob, 
ošetření osob atd.) a zároveň celé základní školy (evakuace žáků ze tříd, správních zaměstnanců, komu-
nikace mezi vedením školy a zasahujícími hasiči atd.). Vše dobře dopadlo, nácvik prověřil připravenost 
a poukázal na detaily, na které je dobré být připraven. Následoval společný projektový den „Volám 112“.

TRADIČNÍ HODy  PRÁVEM 2019
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(12.5.1930 Velehrad – 16.8.2019 Brno)

Vratislav Lukáš

Vratislav Lukáš se narodil 
a také až do dospělos-

ti vyrůstal v nejmalebnějším 
místě Slovácka - na Velehradě, 
společně se svým o dvanáct 
let mladším bratrem Mila-
nem (později Ing. v oblasti 
letectví), v rodině svého otce, 
velehradského řemeslníka 
a v těch dobách ještě živnost-
níka, bednáře Antonína Luká-

še (1907 Zdounky – 1985 Velehrad). Otec Vratislava 
a Milana  - Antonín byl znám výrobou velmi kvalit-
ních dřevěných sudů, o které byl velký zájem po celé 
Moravě. Velehradský rodinný dům (v ulici Na Hrádku 
64) s prostornými dílnami moderně vybavenými pro 
dřevovýrobu obývali totiž s mladou rodinou Lukášo-
vou ještě také Vratislavovi prarodiče.

Vratislavova maminka Anna (1909 Buchlovice 
– 1967 Velehrad) byla dámskou krejčovou. Právě 
v její dílně se její prvorozený syn Vratislav sezná-
mil se svou budoucí manželkou Ludmilou Veselou 
ze Salaše. Následujícího roku se Vratislav s Ludmilou 
v Brně stali manžely.

Už od dětství jevil Vratislav Lukáš veliký zájem 
o hudbu a také o manuální tvorbu se dřevem, rád 
a dobře kreslil, modeloval a v šesti letech začalo 
k jeho zálibám patřit i letectví. Ve školním věku 
navštěvoval výuku hry na housle u místního varha-
níka, houslisty a učitele hudby Aloise Číže. Hodiny 
houslí probíhaly v prvním patře domu nad bytem 
strýce a tety Hrabcových. Tento dům č.p. 6 stával na 
náměstí proti mariánskému morovému sloupu.

Po ukončení základního vzdělání – obecné školy 
na Velehradě a měšťanské ve Starém Městě, studoval 
Vratislav nejprve dvouletou střední obchodní školu 
v Uherském Hradišti; ale sám cítil, že zaměstná-
ní  v ekonomickém oboru  není  to pravé, čemu by 
se chtěl ve svém životě do budoucna věnovat.  V roz-
pacích nad volbou povolání pak (váhal mezi letectvím 
a hudbou) pracoval od 1. září 1947 do 31. srpna 1948 
společně se svým strýcem dědou na výrobě sudů 
ve firmě svého otce a zároveň si podal přihlášku na 
brněnskou konzervatoř, na kterou ho hudební škola 
v Uherském Hradišti doporučila. Byl přijat, ale nikoli 
ke studiu houslí, na něž byl připraven, nýbrž – vzhle-
dem k nedostatku dospívajících violoncellistů a také 
k robustnímu utváření rukou – do violoncellové 
třídy Ferdinanda Švandy. Po absolutoriu konzer-
vatoře v roce 1954 pokračoval ve studiu na JAMU 
u profesora PhDr. Karla Krafky, ale především u pana 
profesora Váši Černého. Krátce poté se pak znovu 
tato situace opakovala. Dr. Jiří Beneš vypráví: „Vráťa 
mezitím absolvoval základní hudební školu a ta ho 

vzhledem k jeho mimořádnému hudebnímu nadání 
– doporučila ke studiu na konzervatoři. K přijímací 
zkoušce přišel ovšem s houslemi, ale nedostatek 
a potřeba violoncellistů přiměly profesora Vášu Černé-
ho, že nedal novému konzervatoristovi na vybranou: 
„Cello a dost!“Osnovy předepisovaly violoncellistovi 
známku z komorní hry teprve ve třetím ročníku ale 
profesor Plichta potřeboval cellistu do ústavního kvar-
teta, které reprezentovalo celou konzervatoř; ale když 
musel primárius Telecký odejít na vojnu a my zbyli 
jen tři, a tak jsme založili Moravské smyčcové trio; 
sami jsme si říkali TRIVOLI, pro holky z konzervatoře 
jsme byli Tři mušketýři, Vráťa byl Aramis…“ 

Jinak platil v našem souboru za nenapravitelného 
popletu. Domluvené  a  nazkoušené  způsoby hudeb-
ní interpretace si sice zaznamenával tak důrazně, 
že byly těžko čitelné, ale jejich koncertní provedení 
pak většinou spočívala v hlídání Vráti, co ho zas 
napadne. Přesto jsme pak velmi často slýchali: …
Hraje vám to hezky, pánové! Ale ten váš cellista – to je 
génius!“  Poznat génia, zvlášť, když je tak skromný, 
že ho to samotného ani nenapadne, to už je zážitek! 
Nám, jeho spoluhráčům, jaksi dlouho unikal – a teď  
je mi to docela líto.“  Konec  citátu.

Vratislav Lukáš se na profesionální dráhu violon-
cellisty však vydal již v roce 1953 – ještě těsně před 
absolutoriem konzervatoře. Dne 1. 1. 1953 nastoupil 
do Symfonického orchestru kraje Brněnského a s ním 
pak přešel do Státní filharmonie Brno.

Studia na JAMU v Brně završil absolventským kon-
certem v Besedním domě 20. února 1961. Ten kriticky 
zhodnotil v deníku Práce Rudolf Pečman, autor rub-
riky Kultura: „Violoncellista Vratislav Lukáš je dnes 
jeden z nejpozoruhodnějších brněnských instrumen-
talistů mladé generace. Má subtilní, jemný tón, 
schopný velkého výrazového odlišení, i dostatečnou 
míru technické připravenosti. Lze od něho právem 
očekávat ještě další velký vývoj.“ Dne 1. 11. 1965 
se stal koncertním mistrem v sekci violoncell a tuto 
pozici zastával do roku 1992, tedy do svého vlastního 
odchodu na odpočinek.   

V červnu roku 1967 zasáhla Vratislava velmi bolest-
ná ztráta – zemřela mu matka. Pozornost a obdiv 
vzbudilo jeho vystoupení při pohřebním obřadu 
ve velehradském chrámu – přednes Saint-Saënsovy 
Labutí písně s varhanami na kůru. 

Již však od roku 1950 hrál Vratislav Lukáš také 
v komorním souboru Collegium musicum Brunense. 
Asi pět let byl členem Čermákova kvarteta. Mimo 
to  také působil šest let jako externí učitel na LŠU 
v Brně–Králově Poli a ovšem také na konzervatoři 
a na JAMU. K jeho žákům – absolventům patří Ida 
Bittová-Kelarová, Stanislav Maloch  a další…  

Sestavila: Yvona Vitolová, dcera
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Anna Slováčková - DZP (80 let) Vladimír Zlámal - DZP (70 let)

Jubilanti pro rok 2020
60 let

Katrňák Jaroslav, 
Pupíková Ivana, Pupík Jiří, 

Maňásek Miloš, Kreslová Marie, 
Maňásek Miroslav, Malá Jarmila, 

Žabenský Dušan, 
Křivánek Roman, Čechalová Irena, 
Badin Miroslav, Frecer František, 

Dvořáčková Irena, 
Vaculová Alena, Daněk Milan, 
Badinová Ludmila, Tománek 
Zdeněk, Polišenská Blanka, 

Zajíc Josef, Adamčík Stanislav

65 let
Humpola Jan, Kovář Libor, 

Zapletal Zdeněk, Dvouletá Marie, 
Olivová Olga, 

S. Dudašková Helena, 
Jelínek Václav, Lorencová Hana, 
Slavík Miroslav, Gajdošík Emil, 

Panáčková Jana

70 let
Švec Josef, Mašlíková Eva, 

Kocourková Libuše, 
Štěpánek Miroslav, 

S. Smažáková Anna, 
Lukášová Hedvika, 

Rohelová Miroslava, 
Kobza Emil, Junášková Miluška, 

Toček František, 
S. Řezáčová Marie, 
Zapletal Vladimír, 

Špačková Františka, 
Huňková Božena, Vanda Josef

75 let
Ovčáčíková Ludmila, 

Šebestová Anna, Vaňková Jana, 
Glosz Ján

80 let
Novotný Josef, Mazáčová Marie, 

P. Brázdil František, 
Straková Anna, Kunzová Miluše, 

Piňos Lubomír, 
P. Směšný Bohuslav, 

Bulla Miloslav

85 let
Kaňovský Otakar, Švecová Vlasta, 

Buchtíková Josefa

86 let
Hanák Václav, Pískatá Olga, 

Chamraďa Alois, 
Hubáčková Marie, 
Bartoníková Marie, 

Višenková Věra

87 let 
Hartl Miloslav, S. Kopecká Anna, 

P. Krejčiřík Antonín, 
Daňková Anna, Pešková Marie, 

P. Peroutka Stanislav

88 let
P. Hladiš Josef, S. Juříková Marie, 

Drozdová Irena, Buchtík Josef

89 let
Mičulková Dagmar, 
Kovářová Anděla, 

S. Valášková Anna, 
S. Šústková Ludmila, 

Pelikánová Marie

90 let
S. Žaloudková Josefa, 
S. Jančová Františka, 
S. Kopecká Alžběta

91 let
P. Ovčáčík Vlastimil

92 let
Černobilová Anna, 

S. Janáčová Františka, 
Grebeníček Miloslav, 
S. Kaláčová Anežka

93 let
P. Sládek Jaroslav, 
Křivánek Eduard

94 let
Mičulka Břetislav, Ryplová Edita

95 let
Tomešková Marie

99 let
S. Ondrejková Otília

Jubilanti v DZP
Ve Vincentinu oslaví 

60 let Michalová Božena, Fojtíková Františka, 
65 let Šmídová Jana, 85 let Táborská Marie, 

88 let Chumová Anna, 

V Kopretině oslaví 
60 let Hanák Stanislav, Dobešová Adriana, 

Michálková Anna, Kirinovičová Eva, 
Lukášová Ivana,  65 let Vondráček Jiří, 

Sochorec Rostislav, Pučalíková Jiřina, 
Zemanová Marie, Charvát Oldřich, 

70 let Jančaříková Marie, Svěráková Libuše, 
Žmolíková Marie, Slavíček Pavel, Ondrůj František, 

Vítek Vladimír, 75 let Benešová Alena, Ondrůj 
Stanislav, 80 let Dufková Marie, 
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Hody 2019 Hody 2019

Restarování sochy Krista u rybníka

Lampionový průvod

Restarování sochy s. Jana Nepomuckého na náměstí

Slavnost sv. Martina
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Návštěva z Makedonie Výlet do Těrchové

Budování mokřadu

Beseda s důchodci

Stavba mostu přes Salašku

Sázení stromků

Beseda s důchodci

Dovoz vánočního stromu
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Tajemství černých popelnic
Odpadová sonda do černých popelnic potvrdila, 

že polovina vyhozeného odpadu jde ještě jed-
noduše vytřídit. Na Velehradě jistě třídíme lépe než 
před pár lety, ale stále je co zlepšovat. Natož když nás 
v blízké budoucnosti čeká úplný zákaz skládkování.  

V pátek 18. října ráno jsme se spolu s předsedou 
velehradského výboru pro sport, kulturu a životní 
prostředí Vojtěchem Lužou a technickými správci 
obce Václavem Šebestou, Ivo Beránkem a Radoslavem 
Axmannem pustili do malé sondy směsného komu-
nálního odpadu. Našim cílem bylo zjistit, jaký odpad 
je reálně do černých popelnic ukládán.  

Ještě před příjezdem popelářského auta svozové 
firmy jsme vyjeli do ulic Velehradu a namátkově, 
anonymně vysypali na vlečku 20 černých popelnic. 
Už když jsme popelnice vysypávali, byly poznat roz-
dílné přístupy k třídění - čtyři z nich byly naplněny 
ani ne do půlky, jiné zase byly výrazně těžší.  

Vše jsme vysypali na jednu hromadu na plachtu 
na asfalt, oblékli se do ochranných oděvů a pustili 
se do třídění – papír, plast, kov, sklo, oděvy, nebezpeč-
ný odpad, bioodpad, elektro a zbylý směsný odpad. 
Celkem se v hromadě nacházelo 383 kg odpadu. 

Nejrychleji narůstala hromada s bioodpadem. Bylo 
tam jak listí, tak jablka nebo třeba hlávky zelí. Celko-
vě jsme vytřídili 128 kg bioodpadu, což tvořilo celou 
třetinu! A to všichni máme doma buď kompostéry, 
domácí kompost nebo hnědé popelnice. 

S potěšením jsme naopak sledovali, že i když plastů 
bylo v hromadě stále dost, tak jich bylo výrazně méně 
než před několika lety. Je tedy vidět, že zavedení sys-
tému svozu plastů, nápojových kartonů a drobného 
kovu v pytlích se osvědčil a mnozí si na něj zvykli. 
Celkem jsme vytřídili 18 kg plastů, tedy necelých 5 %. 

Na třetím místě se podle váhy umístil textil se 12 kg. 
Papír, kov, objemný odpad a sklo byly podobně okolo 
7 kg. Našli jsme i nějaký elektroodpad a nebezpečný 
odpad v podobě prošlých léků. Zbylého odpadu, který 
byl už opravdu směsný komunální, bylo 193 kg tedy 
pouze polovina z celkového odpadu, který jsme v čer-
ných popelnicích svezli. 

Na připravovaný rozbor odpadu zareagovali učitelé 
z velehradské základní školy a místní žákovský par-

lament. Měli zájem být u toho a na vlastní oči vidět, 
co vše se v černých popelnicích ukrývá. Ještě něž 
žáci přišli k hromadám odpadků, šel jsem za nimi 
do školy, kde jsme si společně povídali o konkrétních 
způsobech nakládání s odpadem, osobních možnos-
tech předcházení vzniku odpadu a snižování spo-
třeby. Popsali jsme si také systém nakládání s odpa-
dem na Velehradě a mimo jiné jsme si připomněli, 
že každý občan je za zákona povinen odpad třídit 
a do směsného odpadu (černé popelnice) dávat jen to, 
co už nejde vytřídit. Poté jsme společně vyrazili k dot-
řiďované hromadě. Přímá zkušenost byla podle reakcí 
a komentářů dosti výrazná. Paní učitelka Lenka Něm-
cová a pan učitel Antonín Ťuhýček, kteří vedou žákov-
ský parlament, se dohodli se zástupci jednotlivých 
tříd, že použijí části mé prezentace, přidají výsledky 
rozboru odpadu, fotky z místa a budou o celém téma-
tu informovat ve svých třídách své spolužáky, aby tak 
informace předali co nejširšímu okruhu dětí. 

My jsme dotříděný odpad vysypali do příslušných 
kontejnerů, zametli a umyli plochu. Ještě jsme si tro-
chu zakroutili hlavami a pobrblali nad tím, proč se víc 
netřídí, když je to tak jednoduché a pustili se do dal-
ších úkolů, které byly dnes před námi. 

Při odchodu nám, a snad i žákům, běhaly v hlavách 
různé myšlenky, třeba i předsevzetí a s nimi i jedno 
motto: Nejlepší odpad je ten, který nevznikne. 

P.S: Ještě pár poznámek, které se k akci mohou 
vázat. Pokud Vás napadnou další dotazy nebo podně-
ty, pište je směle na info@velehrad.cz. 

Cílem bylo zjistit, aspoň přiměřeně, stav třídění 
a především dalším způsobem podpořit nakládání 
s odpadem v obci (jak z důvodů ekonomických, 
ale také z pohledu zodpovědnosti ke snižování spo-
třeby a péči o životní prostředí). Musíme se začít 
připravovat na roky, kdy bude skládkování zakázáno 
(platný je zákaz skládkování od roku 2024 se snahou 
posunout zákaz na od roku 2030). Tím bude docházet 
k razantnímu celorepublikovému zvýšení poplatku za 
uložení odpadu – na trojnásobek. 

Takový rozbor odpadu není ojedinělý. V různých 
obcích a městech se do takového rozboru pouštějí, 
třeba nedávno ve vsetínské Ratiboři. 

Děti se v žádném odpadu nehrabaly. 
Vše bylo natolik anonymní, že soukromí žádného 

občana nebylo narušeno. 
Obec se stává majitelem a původcem odpadu 

v momentu, kdy občan uloží odpad do sběrné nádoby. 
Ve Velehradě už třídíme mnohem lépe, než před 

pěti lety, ale máme ještě velké možnosti pro zlepšení. 
Detaily o odpadech v obci Velehrad a nejen o nich 

naleznete v sekci Obecní úřad – Odpady

Aleš Mergental, 
starosta obce Velehrad
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prosinec 2019 Informace

Druh odpadu množství v kg podíl v %

směsný 193 50,39%

bioodpad 128 33,42%

plast 18 4,70%

textil 12 3,13%

sklo 8 2,09%

objemný 7,5 1,96%

kov 7 1,83%

papír 7 1,83%

elektro 1,5 0,39%

nebezpečný 1 0,26%

celkem 383 100,0%
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 5.  7.  2019 Potočný František, 66 let, DZP
 2.  8.  2019 Otrusina Lubomír, 65 let
 24.  8.  2019 Pastuchová Marie, 76 let, DZP
 8.  9.  2019 Šesták Antonín, 79 let
 13.  9.  2019 Horňáková Marie, 89 let

 21.  9.  2019 Kapitánová Anna, 79 let
 22.  9.  2019 Janča Jiří, 61 let, DZP
 27.  11.  2019 Straka Milan, 66 let 
 4.  12.  2019 Žilková Olga, 82 let DZP

 18.  4.  2020  Josef a Marie Zábranští, čp. 240
 8.  8.  2020  Zdeněk a Viléma Sonntagovi, čp. 152

 Úmrtí

Počet obyvatel k 30. 11. 2019 je 1 167. V roce 2019 se do obce přihlásilo 21 obyvatel a odhlásilo 27. 
Narodilo se 12 dětí, zemřelo 14 obyvatel, z toho 5 z DZP. 

V našem matričním obvodu bylo uzavřeno celkem 96 sňatků, z toho 63 v Kostelíku sv. Jana Křtitele 
na Modré, 21 v Bazilice Nanebevzetí Panny Marie a sv. Cyrila a Metoděje, 4 na obecním úřadě Velehrad, 
2 u Rybníka Rákoš, 3 na Hotelu Mlýn, 1 obřad v Kapli sv. Jana Nepomuckého na Salaši, 1 na Mlýně na Salaši 
a 1 u Tománkovy hájenky na Salaši.

• Obecně závazná vyhláška obce Velehrad č. 1/2019 o místním poplatku ze psů 
 (poplatek zvýšen na 150 Kč za psa)
• Obecně závazná vyhláška obce Velehrad č. 2/2019 o místním poplatku za provoz systému shromažďování, 

sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů (beze změn)
• Obecně závazná vyhláška obce Velehrad č. 3/2019 o místním poplatku za užívání veřejného prostranství 

(beze změn)
• Obecně závazná vyhláška obce Velehrad č. 4/2019 o místním poplatku z pobytu
 (poplatek zvýšen na 15 Kč/osobu) 
• Byl vydán nový Řád veřejného pohřebiště Velehrad

Informace

V roce 2020 oslaví zlatou svatbu

Obec Velehrad vydala nové obecně závazné vyhlášky
s platností od 1. 1. 2020

 4.  6.  2019 Kateřina Koryčánková, čp. 219
 11.  6.  2019 Tomáš Přikryl, čp. 12
 26.  6.  2019 Václav Vojtěch Milka, čp. 242
 10.  8.  2019 Nikola Jindrová, čp. 149
 23.  8.  2019 Karel Bílka, čp. 321

 27.  8.  2019 Alžběta Frecerová, čp. 336
 28.  10.  2019 Radim Němeček, čp. 228
 11.  11.  2019 Dorota Lacinová, čp. 91 
 18.  11.  2019 Eleonor Valerová, čp. 231

 narození
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prosinec 2019

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ  12. 10. 2019
Sebastián Vojtěch, nar. 15. 4. 2019, Modrá 138 | Kateřina Koryčánková, nar. 4. 6. 2019, Velehrad 219

Tomáš Přikryl, nar. 11. 6. 2019, Velehrad 12 | Václav Vojtěch Milka, nar. 26. 6. 2019, Velehrad 242
Nikola Jindrová, nar. 10. 8. 2019, Velehrad 149 | Karel Bílka, nar. 23. 8. 2019, Velehrad 321

Alžběta Frecerová, nar. 27. 8. 2019, Velehrad 336 | Sofie Mašlíková, nar. 27. 8. 2019, Modrá 83

Z obecní matriky

Uprostřed praprababička paní Josefa Malá (89 let), vlevo nahoře prababička paní Františka Špačková (69 let), 
vpravo nahoře babička paní Jana Preclíková (51 let), vpravo dole pravnučka Petra Floriánová (32 let) s dcerou Veronikou (3 roky)

vlevo dole pravnučka Michaela Konečná (29 let) s dcerou Klaudií (5 měsíců) 

významné výročí
Pět generací




